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’entrevista té
lloc en el
despatx his-
tòric de Bar-
tumeu, a l’a-

vinguda Meritxell. Abans de
començar s’avisa el candidat
que algunes preguntes seran in-
cisives perquè aquest és l’estil
que s’ha decidit per a tots els
candidats. La temàtica és l’ac-
tualitat de campanya i les polè-
miques que han tingut lloc. Es
busca un altre prisma per defu-
gir de les simples explicacions
del programa que ja s’han reflec-
tit múltiples cops. S’ha pregun-
tat a Lozano si es presenta per-
què no té feina o perquè sembla
que els Verds estiguin partici-
pant en una pinça contra el PS. A
Nomen se li ha demanat perquè
no el van voler a Demòcrates per
Andorra o quin és el motiu pel
qual una part d’ApC ha marxat
durant la legislatura demonit-
zant-lo. I a Martí se l’ha increpat
respecte si és un populista sense
programa o si ha utilitzat el co-
mú per preparar-se l’assalt per
ser cap de Govern. Les primeres
respostes del candidat socialde-
mòcrata marquen la seva recep-
tivitat davant una entrevista fora
de guió.

A tots els aspirants els hem de-
manat que defineixi en 140 ca-
ràcters, com al Twitter, els tres
rivals. Comencem per Isabel
Lozano. 
Si ho hem de fer ho farem, però
no tinc cap ganes de fer això. 

Si no vol fer-ho doncs no ho
fem. Ho vam incloure com a
element diferent de l’entrevista.
No, jo no tinc res a dir dels altres
candidats en aquest nivell. Per
tant no ho faig i ja està. 

Els altres tres ho han fet.
Em sembla fantàstic. Encara es-
tic més content de no fer-ho. 

Està preocupat pel resultat que
dóna l’enquesta?
L’única enquesta coneguda diu
que nosaltres guanyem al terri-
tori i que DA té cert avantatge a
la llista nacional. Però també diu
que més de la meitat dels en-
questats no s’ha manifestat i
aquí hi ha la clau d’aquestes
eleccions.

DA ha denunciat que el PS està
dient en el porta a porta que
Demòcrates faran importants
retallades a l’administració. És
cert?
El que és cert és que DA no té
programa i que la part de pro-
grama que té l’ha copiat del pro-
grama 2009 del PS. Ha de trobar
alguna forma de fer campanya
que no sigui apel·lar a aquesta
il·lusió genèrica d’una força po-
lítica que es presenta davant
dels electors amb les mans a la
butxaca. Sempre hem fet el por-
ta a porta nosaltres i donant la
cara. Mai hem contractat ningú.
No tothom pot dir el mateix. I el
que nosaltres haguem de dir,
fins on sabem pel seu programa,
no ho hem de dir d’amagat. Ho
diem en les reunions públiques.
En la pàgina 25 del seu progra-
ma hi ha una proposta per apri-
mar l’administració.

Tenen constància que DA ha
contractat gent per fer el porta
a porta?
Sabem que el porta a porta en di-

verses parròquies l’estan fent per-
sones que no són candidates ni
conegudes. És tot el que sabem. 

Hi ha gent que quan parla de
Jaume Martí...
Jaume Martí no es presenta. Està
retirat a la seva farmàcia i al Co-
mitè Olímpic.

Perdó pel lapse. Hi ha gent que
quan parla de Toni Martí diu
que és un populista sense pro-
grama i de Jaume Bartumeu
que porta el partit amb mà de
ferro. Són certes aquestes afir-
macions?
Probablement les dues tenen al-
gun fonament. Que a Toni Martí
l’han anat a buscar abans de
tenir programa per comptar
amb una cara amable és una
evidència.

Per què fa la sensació que
en temes com el debat o
d’altres aspectes estigui el

PS en una banda i en l’altra DA,
ApC i Verds?
S’hauria de demanar als que
han donat la clara visió que es-
tan intentant fer una pinça con-
tra el PS i contra el que el PS
representa. Els ho hauríeu de
demanar a ells. Ja vaig contestar
això en una entrevista que em va
fer. ApC i DA van junts i es pot
veure a les territorials. Per tant

és normal que estiguin junts en
l’estratègia de fer la pinça als so-
cialdemòcrates.  

Per què els Verds estan tan
enfadats amb el PS que sembla

que prefereixen que gua-
nyi DA quan el PS és

molt més proper ide-
ològicament?
No crec que doni la
impressió. És una evi-
dència que la direcció
dels Verds està amb la
dreta per intentar fer
perdre el PS. No no-
més van amb la dreta
per fer la pinça, sinó
que a més no fan pro-
postes diferents de la
dreta. Perquè l’allibe-
rament dels horaris
comercials i l’aprima-
ment de l’administra-
ció són propostes de la
dreta més tronada. 

Isabel Lozano deia
que entre vostès dos

hi ha una espècie d’ene-
mistat històrica.
No en tinc constància ni
aquesta preocupació. Deu
ser un problema que té
ella.

Quan José Blanco va im-
plicar Crèdit Andorrà en la
campanya es diu que se-
guia consignes i que po-
dien venir de vostè.

No sé si vostè vol fer aquesta
entrevista en base a rumors o en
base a les propostes polítiques
que presenta el meu partit i la
meva candidatura. Que suposo

“Un lobby molt conegut
ha promogut el bloqueig”

RICARD POY

Andorra la Vella

L

JAUME BARTUMEU CASSANY té 56 anys, està casat i amb dos fills. Advocat. Dos cops aspirant a cap de
Govern per Nova Democràcia (1993 i 1997) i quatre pel PS (2001, 2005, 2009 i 2011). Actual cap de Govern.

Mai hem contractat
ningú per fer el porta 
a porta. Altres no
poden dir el mateix.

És una evidència que la
direcció dels Verds fa 
una pinça amb la dreta
per anar contra el PS

PERFIL

La política
als gens

Assegura que les dues
úniques aficions són es-
quiar i passejar. Es decla-
ra “agnòstic” respecte el
futbol. Comenta sobre la llegen-
da que el situa com a periquito
que “com tinc un cosí i un oncle
de l’Espanyol algun dia algú va
decidir que tots els Bartumeu
érem de l’Espanyol i, per exem-
ple, tinc un oncle que és soci
del Barça”. El cuquet de la po-
lítica li arriba per via paterna.
El seu pare (com Òscar Ribas
va patir la discriminació en el
passaport per ser fill d’espa-
nyol) va ser conseller diverses
vegades. Aquella discriminació va
marcar també al fill.
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que és el que interessa als seus
lectors.

Considera, igual que va dir Víc-
tor Naudi, que DA està unida
per la butxaca?
Crec que la frase de Víctor Naudi
reflecteix perfectament en quina
situació política ens trobem.    

Podria ser més explícit.
La situació és que hi ha un lobby
econòmic que fins i tot aconse-
gueix orientar les preguntes d’u-
na entrevista com aquesta. 

Ho diu de debò? Li havia co-
mentat al principi que algunes
preguntes podien ser punyents
igual que es va fer amb la resta
de candidats.
Les seves preguntes poden ser
punyents i les meves respostes
no? 

És Clar que ho poden ser. Jo
només posaré el que vostè em
digui.

Creu que la sensació al carrer
és que durant aquests dos anys
s’ha viscut un bloqueig o que hi
ha hagut incapacitat per arri-
bar a pactes?
La ciutadania té molt clar que el
bloqueig promogut per un
lobby econòmic molt conegut i
per uns interessos polítics invo-
lucionistes han motivat aquesta
situació. La ciutadania també
sap que el senyor Joan Gabriel,
president de Coalició Reformis-
ta, i jo mateix hem pogut arribar
a acords en dues ocasions en
aquests dos anys i les dues ve-
gades el grup parlamentari re-
formista els va fer tornar enrere.

Si pogués tornar enrere creu
que tot hauria canviat si el PS
hagués aconseguit assolir un
acord amb ApC a l’inici de la
legislatura?
Tornar enrere no és mai possi-
ble. El PS no podia aconseguir
cap acord amb Andorra pel Can-
vi perquè ApC era l’instrument
d’un lobby econòmic per con-
trolar la política andorrana. A
partir del moment en què el PS
no estàvem disposats a fer la po-

lítica d’aquest lobby era impos-
sible arribar a un acord. Només
podíem arribar a un pacte aban-
donant els nostres valors, els
nostres principis i el nostre pro-
grama.

És dura una campanya quan
enfront, com a número dos
dels Demòcrates hi ha Jordi
Cinca, amb qui vostè ha com-
partit importants moments

polítics durant molts anys?
No em sento ni millor ni pitjor ni
m’afecta en absolut. 

Creu que la major part de les
parroquials estaran molt igua-
lades?
Depèn de com es recomposin
els vots. Fins aquesta entrevista
no he vist cap analista polític
que hagi constatat que els comi-
cis siguin com els del 2005 i el

2009. No hi ha cap (parròquia)
triangular o quadrangular. Hi
ha una bipolaritat entre les for-
ces liberals conservadores que
s’han agrupat en una nova for-
ça, però que són els de sempre i
el PS i la gent que s’aplega al
nostre entorn. Per tant no hi ha
comparació amb el 2005 o el
2009. Els immobilistes s’han
unit i s’ha de veure si els seus
electors, que abans s’havien dis-
tribuït en dues o fins i tot tres
candidatures, s’aplegaran a l’en-
torn de DA. Tot això em dificulta
contestar la pregunta que em
formula. 

Demòcrates per Andorra asse-
gura que encara que guanyi
amb majoria absoluta és parti-
dari d’un govern d’unitat. In-
cloent fins i tot ministres so-
cialdemòcrates. Vostè defensa
una idea similar?
Miri, si em permet, i sense ficar-
me en les seves preguntes, que
les formula lliurement, li contes-
taré seguint l’ordre del calendari.
Abans que el senyor Toni Martí
proposés això jo ja havia ofert un
pacte d’Estat. I jo estic en la me-
va proposta que és anterior a del
senyor Martí. Hem proposat un
pacte per a l’acostament amb
Europa i per a la signatura de l’a-
cord monetari. També propo-
sem un pacte per revisar la situa-
ció de futur de la CASS i establir
la viabilitat del sistema de Segu-
retat Social. I en tercer lloc ha
d’existir un pacte d’Estat per de-
limitar competències. Nosaltres
ho hem començat amb els co-
muns aquesta legislatura. I cal
veure com la delimitació deriva
en un canvi en la llei de compe-
tències.

En el debat es pot repetir l’esce-
nari de la legislatura i que vostè
i Nomen tinguin un foc creuat?
No veig per què ha de passar
això.

EN EL DESPATX

Les forces immobilistes
s’han agrupat en una
nova plataforma, però
són els de sempre

>>

isabel@lozano No contesta.

toni@martí No contesta.

toni@martí No contesta.

Definir els rivals en una piulada
FERNANDO GALINDO

ApC era l’instrument
d’un lobby econòmic
que vol controlar la
política andorrana 


